

AD HOC COMMITTEE ON THE PALESTINIAN QUESTION

Summary Records of Meetings

25 September - 25 November 1947

COMMISSION AD HOC CHARGÉE DE LA QUESTION PALESTINIENNE

Comptes rendus analytiques des séances

25 septembre - 25 novembre 1947

FIRST MEETING

*Held at Lake Success, New York,
on Thursday, 25 September 1947, at 11 a.m.*

Temporary Chairman: Mr. O. ARANHA (Brazil).

1. Election of Chairman

Mr. BELT (Cuba) nominated Mr. Evatt, Minister for External Affairs of Australia, for the chairmanship, paying tribute to him as a man of exceptional character and great legal knowledge, who had moreover been one of the founders of the Charter at San Francisco.

Mr. SCHEYVEN (Belgium) supported the nomination.

Mr. SIMIC (Yugoslavia) regretted that he could not share the views of those who wished to nominate Mr. Evatt. In opposing his candidacy, he did not doubt Mr. Evatt's impartiality, but did not consider that the Chairman should be chosen from among the members of the British Commonwealth of Nations. The political and economic aspects of the Mandate would be discussed in the Committee, and it would be difficult to deny the existence of certain common interests among that great family of nations. Since he had no other candidate to propose, Mr. Simic would abstain from voting.

Mr. LAPIE (France) supported the nomination of Mr. Evatt.

Mr. Evatt was elected Chairman by acclamation and took the Chair.

The CHAIRMAN thanked the Committee for the honour conferred upon him and for the generous references to himself. He was fully conscious of the great responsibility facing the Committee, which, he considered, was among the most important Committees of the current session of the General Assembly.

2. Election of Vice-Chairman

Mr. KAUFFMANN (Denmark) nominated Prince Subha Svasti Svastivat (Siam) for the vice-chairmanship of the Committee.

Mr. SETALVAD (India) seconded the nomination.

Prince Subha Svasti Svastivat was elected Vice-Chairman by acclamation.

3. Election of Rapporteur

Mr. SANTA CRUZ (Chile) nominated Mr. Thors (Iceland), and Mr. SCHEYVEN (Belgium) seconded the nomination.

Mr. Thors was elected Rapporteur by acclamation.

The CHAIRMAN then called upon Mr. García Robles, Secretary of the Committee, to read the

PREMIERE SEANCE

*Tenue à Lake Success, New-York,
le jeudi 25 septembre 1947, à 11 heures.*

Président provisoire: M. O. ARANHA (Brésil).

1. Election du Président

M. BELT (Cuba) propose de nommer M. Evatt, Ministre des affaires extérieures d'Australie, à la présidence de la Commission; il salue en lui une personnalité éminente, possédant une grande expérience juridique, et rappelle qu'il a été l'un des auteurs de la Charte de San-Francisco.

M. SCHEYVEN (Belgique) appuie cette proposition.

M. SIMIC (Yougoslavie) regrette de ne pouvoir partager les vues de ceux qui appuient la candidature de M. Evatt. Il ne met pas en doute l'impartialité de M. Evatt, mais, à son avis, il ne convient pas que le Président de la Commission soit choisi parmi les membres du Commonwealth britannique. La Commission aura à discuter des aspects politiques et économiques du Mandat pour la Palestine et il est difficile de nier que les membres de cette grande famille de nations ont certains intérêts communs. N'ayant pas d'autre candidat à proposer, M. Simic ne participera pas au vote.

M. LAPIE (France) appuie la candidature de M. Evatt.

M. Evatt est élu Président par acclamations et prend place au fauteuil présidentiel.

Le PRÉSIDENT remercie la Commission de l'honneur qui lui est fait et des éloges qui lui ont été adressés. Il se rend parfaitement compte de la responsabilité qui incombe à la Commission, et il estime que celle-ci est l'une des plus importantes de la présente session de l'Assemblée générale.

2. Election du Vice-Président

M. KAUFFMANN (Danemark) propose de nommer le prince Subha Svasti Svastivat (Siam) à la vice-présidence de la Commission.

M. SETALVAD (Inde) appuie cette proposition.

Le prince Subha Svasti Svastivat est élu Vice-Président par acclamations.

3. Election du Rapporteur

M. SANTA CRUZ (Chili) propose la candidature de M. Thors (Islande), et M. SCHEYVEN (Belgique) appuie cette proposition.

M. Thors est élu Rapporteur par acclamations.

Le PRÉSIDENT demande alors à M. García Robles, secrétaire de la Commission, de donner

letter addressed to the Committee by the President of the General Assembly (A/AC.14/1), referring certain items from the agenda of the second session of the General Assembly to the Committee for consideration.

4. Representation of the Arab Higher Committee and the Jewish Agency for Palestine

The CHAIRMAN proposed that, provided the Committee had no objection, the Arab Higher Committee and the Jewish Agency for Palestine should be invited to send representatives to be present during the deliberations of the Committee, in order to supply such information and render such assistance as the Committee might require. There was a precedent for that in the procedure adopted at the first special session of the General Assembly.

With the consent of the Committee, the Chairman requested the Secretary-General to inform the two organizations of the Committee's decision.

5. Plan of work

The CHAIRMAN, in considering the method of work to be adopted by the Committee, suggested that before starting to discuss the report of the United Nations Special Committee on Palestine,¹ it would be convenient to hear a statement from the Mandatory Power, the United Kingdom. He announced that that statement would be made at the following meeting, on 26 September.

He further proposed that at its following meeting, the Committee might review the question of fixing a time limit within which specific proposals, including those submitted by the Special Committee, should be considered by the Committee, following a preliminary examination by the Chairman, Vice-Chairman and Rapporteur.

That proposal was adopted.

The meeting rose at 11.40 a.m.

SECOND MEETING

Held at Lake Success, New York, on Friday, 26 September 1947, at 11 a.m.

Chairman: Mr. H. EVATT (Australia).

6. Statement by the representative of the United Kingdom

Mr. CREECH-JONES (United Kingdom) recalled that his Government was in a special position, inasmuch as the United Kingdom, as the Mandatory Power, was administering Palestine. The proposals submitted to the *Ad Hoc* Committee involved certain assumptions regarding the future attitude of the United Kingdom, and the Committee was entitled to know to what extent those assumptions were justified.

He congratulated the United Nations Special Committee on Palestine on the way in which it had carried through its task and on the diligence it had shown.

The Government of the United Kingdom was in substantial agreement with the twelve general recommendations made by the Special Committee

¹ See *Official Records of the second session of the General Assembly*, Supplement No. 11.

lecture de la lettre adressée à la Commission par le Président de l'Assemblée générale (A/AC.14/1) qui renvoie à l'examen de la Commission certains points de l'ordre du jour de la deuxième session de l'Assemblée.

4. Représentation du Haut Comité arabe et de l'Agence juive pour la Palestine

Le PRÉSIDENT propose, si la Commission y consent, d'inviter le Haut Comité arabe et l'Agence juive pour la Palestine à se faire représenter aux séances de la Commission, pour fournir à celle-ci les renseignements et l'assistance dont elle pourrait avoir besoin. A cet égard, la méthode adoptée à la session spéciale de l'Assemblée générale constitue un précédent.

Avec l'approbation de la Commission, le Président demande au Secrétaire général de communiquer aux deux organisations l'invitation de la Commission.

5. Plan de travail

Le PRÉSIDENT suggère, à propos de la méthode de travail à adopter par la Commission, qu'il y aurait lieu, avant d'ouvrir la discussion sur le rapport de la Commission spéciale des Nations Unies pour la Palestine¹, d'entendre une déclaration du Royaume-Uni, c'est à dire de la Puissance mandataire. Il annonce que cette déclaration sera faite au cours de la séance suivante, le 26 septembre.

Le Président propose en outre qu'au cours de sa séance suivante la Commission reprenne la question du délai dans lequel elle aurait à achever l'examen de certaines propositions concrètes, y compris celles de la Commission spéciale, après que le Président, le Vice-Président et le Rapporteur en auraient terminé l'étude préalable.

La proposition est adoptée.

La séance est levée à 11 h. 40.

DEUXIEME SEANCE

Tenue à Lake Success, New-York, le vendredi 26 septembre 1947, à 11 heures.

Président: M. H. EVATT (Australie).

6. Déclaration du représentant du Royaume-Uni

M. CREECH-JONES (Royaume-Uni) rappelle que son Gouvernement se trouve dans une position particulière, puisque c'est le Royaume-Uni qui, en tant que Puissance mandataire, administre actuellement la Palestine. Les propositions soumises à la Commission *ad hoc* impliquent certains postulats relatifs à l'attitude future du Royaume-Uni; la Commission a donc le droit de savoir dans quelle mesure ces postulats sont justifiés.

M. Creech-Jones félicite la Commission spéciale des Nations Unies pour la Palestine de la manière dont elle s'est acquittée de sa tâche et de la diligence dont elle a fait preuve.

Le Gouvernement du Royaume-Uni est d'accord sur le fond des douze recommandations de caractère général contenues dans le chapitre V du

¹ Voir les *Documents officiels de la deuxième session de l'Assemblée générale*, Supplément No 11.